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اعلام زمان ثبت نام انتخابات شوراهای اسلامی
رییس ســتاد انتخابات کشــور گفت: از ۲۲ اسفند به مدت یک هفته ثبت نام 

انتخابات شوراهای اسلامی انجام خواهد شد.
به گزارش ایلنا، علی زینی وند معاون سیاســی وزارت کشــور و رئیس ستاد 
انتخابات کشــور درباره  انتخابات شوراهای شهر و روستا و خبرگان رهبری و 
میان دوره ای انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: اولین جلسه رسمی ستاد 
انتخابات کشور امروز برگزار شد. احکام روسای کمیته ها با امضای وزیر کشور 
تقدیم اعضا شد. فرایند این انتخابات هنوز شروع نشده است ولی به دلیل اینکه 
انتخابات میان دوره ای مجلس شــورای اسلامی در ۴ حوزه تبریز، آذرشهر و 
اســکو، نقده و اشنویه و بندرانزلی را داریم، کار را شروع کرده ایم. دو حوزه هم 
برای انتخابات میان دوره ای خبرگان در اســتان آذربایجان شــرقی و خراسان 
جنوبی داریم. همه فرایندها برای برگزاری انتخابات آماده است البته فعلا فقط 
در تبریز انتخابات میان دوره ای مجلس برگزار خواهد شد. برای سه حوزه دیگر 
استفساریه گرفته ایم زیرا موعد استعفای کاندیدها تمام شده است و امیدواریم 
با مساعدت رئیس و نمایندگان مجلس این استفساریه در مجلس بررسی شود 

تا در این 3 حوزه هم انتخابات برگزار شود.
وی افرود: مبنای کار ما قوانین موجود اســت. طرح اصلاح برخی موراد قانون 
انتخابات در دســت بررسی اســت که اگر به قانون تبدیل شود، قانون جدید 
مبنا خواهد بود. پیش ثبت نام برای انتخابات میان دوره ای مجلس به صورت 
مجازی و شش ماه قبل انتخابات انجام شود و از تاریخ ۷ تا ۱3 آذر خواهد بود. 
ثبت نام از داوطلبان  خبرگان رهبری حضوری است. ثبت نام آن انتخابات برای 

خراسان جنوبی و آذربایجان شرقی از ۱۰ اسفند امسال آغاز می شود.
معاون سیاسی وزیر کشور یادآور شد: از ۲۲ اسفند به مدت یک هفته ثبت نام 

انتخابات شوراهای اسلامی انجام خواهد شد.

انتخابات

شروط ایران برای توافق جدید از نگاه لاریجانی
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام شــروط توافق تهران و واشنگتن را بیان 
کرد. علی لاریجانی در حســاب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 

»برداشت درست:
۱- در موضوع هســته ای، آمریکا توافق قبلی)برجام( را به هم زد و از آن خارج 

شد و از این طریق به ایران خسارت وارد کرد.
۲- ایران غنی سازی خود را آغاز کرد و درجه ی خلوص را به بالای ۶۰٪ رساند.

3- دو طرف در موقعیت جدید قرار دارند، اگر مسئولان جدید آمریکا می گویند 
در موضوع هسته ای ایران صرفاً با سلاح هسته ای مخالف اند باید در ازای این امر 
شروط ایران را بپذیرند و امتیاز لازم من جمله جبران خسارات ایران و نظایر آن 
را قبول کنند تا توافق جدید به دست آید نه اینکه یک طرفه امریه صادر کنند 

نظیر تصمیم آنان در آژانس!«

محمد مهاجری به عراقچی:
قرار نیست مملکت را از این وضع نجات دهید؟

محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا خطاب به وزیر امور خارجه نوشت: جناب 
آقای  عراقچی قرار نیست مملکت را از این وضع نجات بدهید؟

محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »جناب 
آقای عراقچی، اوایل ۱۴۰۰ توافق با غربی ها در یک قدمی بود، نگذاشتند. در 
تمام ســه سال دولت ســیزدهم حتی یک قدم برای توافق برنداشتند و فقط 

خودشان را سرگرم بریکس و شانگهای کردند.
الان به تعبیر آقای قالیباف حمله گازانبری علیه ما شــروع شــده. قرار نیست 

مملکت را از این وضع نجات دهید؟«

سخنگوی زاکانی موافقت رهبری 
با اصلاح قانون تابعیت قهری را نپذیرفت

به رغم اظهارات مهدی فضائلی، عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبری مبنی بر 
تایید نقل قول مجید انصاری، معــاون رئیس جمهور مبنی بر اینکه »رهبری 
شخصاً به دکتر پزشکیان فرمودند با اصلاح قانون درباره تابعیت قهری موافقم«، 
مالک شــریعتی نماینده مجلس و سخنگوی زاکانی در انتخابات می گوید این 

سخنان مواضع شخصی فضائلی است.
مالک شریعتی در توئیتی در این باره نوشت: »رهبرانقلاب: »حرف من را از خود 
من بشــنوید... ممکن است منصوب رهبری سخنی بگوید... او حرف خودش را 
زده اشکالی هم ندارد... این هم نمی شود که هرکسی یک چیزی گفت ما فوراً 

بگوییم این را غلط و این را درست گفتید، روابط عمومی اعلان کند.«
آقای فضائلی در معرفی صفحه اش: »مواضع من شخصی است.«

 کل ماجرا: اجازه خواســتند تا  ظریف خلاف قانون در منصبش بماند؛ فرموده 
باشند: از مجلس دنبال کنید! 

لایحه یک فوریتی دادند: »حذف تابعیت فرزند و همسر، نه تابعیت قهری«
 مجلس بافوریت )برای ۱نفر( مخالفت کرد نه با اصلاح قانون.

آ.انصاری ناظر به مخالفت مجلس با فوریت، نقلی گفته که قطعا غلط است.«

کنایه روحانی نزدیک به قالیباف به مخالفان ظریف
جلیل محبــی روحانی نزدیک بــه محمدباقر قالیباف توییــت کنایه آمیزی 
را خطــاب به مخالفان ظریف منتشــر کرد. جلیل محبــی روحانی نزدیک به 
محمدباقر قالیباف در شــبکه اجتماعی ایکس، خطاب به کسانی که نقل قول 
مهدی فضائلی درباره اصلاح قانون مشــاغل حساس از رهبری را رد می کنند 
نوشت:  »خب! حالا اینم پشت بلندگو« را به کسی فرمود که بیشترین ادعای 

انقلابی گری را داشت. راه او را نروید ...«

سوشیال

سعید  شریعتی:
قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس

خطرات امنیتی دارد
ســعید شریعتی همچنین گفت: قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس به 
شدت محل و منشاء فساد خواهد بود و خطرات امنیتی نیز دارد. نظام ما با این 
قانون به دنیا اعلام می کند که به فرزندان این کشور اعتماد ندارد و به مدیران 

خود بی اعتماد است.
سعید شریعتی، فعال سیاسی اصلاح طلب در گفتگو درباره هجمه برخی گروه ها 
به رئیس دولت چهاردهم برای کنار گذاشــتن ظریف با استناد به قانون نحوه 
انتصاب اشخاص در مشاغل حساس گفت: از ۱۲ سال پیش تا کنون، جناحی 
که احساس می کرد در مقابل خواست اکثریت مردم شکست می خورد، جریان 
اکثریت و پیروز را به وسیله آلوده کردن اذهان در رسانه های خود می کوبید و 
برچسب هایی نظیر بیگانه، نفوذی، غرب گدا و... به آنها نسبت می داد تا با ترویج 

این انگاره، آنها را کنار بزند.
به گزارش اصلاحات نیوز، وی افزود: در ســال های اخیر شاهد بودیم که آقای 
علی لاریجانی، یکی از پرســابقه ترین افراد نظام و باسابقه ترین رییس مجلس 
شــورای اسلامی با همین انگ ها و اتهامات برای انتخابات ریاست جمهوری رد 

صلاحیت شد؛ بنابراین دامنه آن تفکرات بسیار بالا است.
این فعا اصلاح طلب ادامه داد: به نظرم این خالص ســازی نیست، مخلص سازی 
است. آن تفکر افرادی را می خواهد به جای خدمتگزاری برای مردم، نوکر و چاکر 
آنها باشند. »خالص سازی« محترمانه ترین کلمه ای بود که لاریجانی به کار برد.

وی افزود: آقای ظریف بیش از ۴۰ ســال در لایه های مختلف مدیریتی ایران، 
در عرصه دیپلماتیک و عموم مذاکرات تاریخی ایران با کشور های دیگر حضور 

داشته است. 
اکنون به بهانه این قانون تلاش دارند چنین فرد متخصصی را کنار بزنند. البته 

افرادی مانند ظریف زیاد هستند که با این شیوه ها حذف می شوند.
ســعید شریعتی همچنین گفت: قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس به 
شدت محل و منشاء فساد خواهد بود و خطرات امنیتی نیز دارد. نظام ما با این 
قانون به دنیا اعلام می کند که به فرزندان این کشور اعتماد ندارد و به مدیران 

خود بی اعتماد است.
وی تاکید کرد: شخص محمدجواد ظریف به منافع و مصالح کشور پای بند است 
ولی خیلی ها حاضر نیســتند این هزینه و رفتار را بپذیرند و عطای مقام را به 

لقایش می بخشند.
 نمی توان انتظار داشت با ظریف این طور رفتار شود، بعد بگویند اشکالی ندارد و 

ا و بدون حکم و غیر رسمی به دولت مشورت دهد.

احزاب

کوچکی نژاد:
حراج سکه درمان نیست 

مُسکن موقتی است
یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: حراج سکه یک 
مســکنی اســت که قیمت را پایین بیاورند اما این مسیر 
مانند فنری است که بعد از فشرده شدن سرجای خودش 

بازمی گردد یا این که چند متر بیشتر جلو می رود. 
جبــار کوچکی نــژاد در  گفت وگو با ایلنــا، درباره این که 
برگزاری حراج های سکه تا چه حد توانسته است در کنترل 
نقدینگی و کاهش التهاب بازار مؤثر باشــد، گفت: سکه و 
طلا ذخایر ارزی کشور هستند و این روش را یک بار فکر 
می کنم در دولت آقای روحانی یا یکی از دولت های قبلی 
انجام دادند و سکه را حراج زدند که آسیب جدی به ذخایر 

ما و همچنین به بازار سکه زد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه یادآور شد: بسیاری از 
این ذخایر به خانه هــای مردم رفت و در نهایت هم بحث 
افزایــش قیمت دوباره به بازار برگشــت و یکی از دلال ها 

سود بردند.
وی بــا بیان این که دولت ها نباید از روش هایی که واقعاً به 
اقتصاد کشور آســیب می زنند استفاده کنند، عنوان کرد: 
در دنیا روش های بســیار زیادی وجــود دارد که در حوزه 

اقتصادی کار کرده و اقتصاد را به تراز خوبی رسانده اند.
کوچکی نــژاد ادامه داد: به اعتقاد من، این روش ها قدیمی 
و کهنه هستند. مثل برخی از روش ها همانند قفل کردن 
بانک هــا و عدم اعطــای وام برای این که تــورم را پایین 
بیاورند، در هیــچ جای دنیا چنین روش هایی اســتفاده 
نمی شود، مسئولان باید بدانند روش های مؤثر برای کنترل 
تورم وجود دارد که باید از آن ها بهره گرفت و بخش تولید 
و دیگر قسمت ها باید بتوانند از این روش ها استفاده کنند.
وی در پاســخ به این که باتوجه به صحبت های شما حراج 
ســکه در طولانی مدت آثار تورمی خواهد داشت و به ثبات 
بازار کمکی نمی کند، بیان کرد: خیر، هیچ کمکی به ثبات 

بازار نمی کند.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه درباره این که چگونه 
می توان اطمینــان حاصل کرد که روند حراج ها عادلانه و 
شــفاف است و همه گروه ها و افراد به طور مساوی به این 
فرصت ها دسترســی دارند، اظهار داشت: ببینید این اصلا 
علاج کار نیست. حراج سکه یک مسکنی است که قیمت 
را پایین بیاورند اما این مسیر مانند فنری است که بعد از 
فشرده شدن ســرجای خودش بازمی گردد یا این که چند 
متر بیشتر جلو می رود. هرجایی دستور و فشار روی اقتصاد 
ایران بوده اســت، دیده ایم که بالعکس عمل کرده است و 

شاهد افزایش چندین برابری قیمت ها بوده ایم.

فاطمی: 
طرح انتقال پایتخت 

درحال حاضر یک موضوع گنگ است
یک نماینده مجلس گفت: من طرح انتقال پایتخت را در 
حال حاضر رویاپردازانه می بینم خوب است که برای آینده 
در دراز مدت برنامه ای داشــته باشــیم، اما در این موضوع 
مهمترین نکته مکان یابی آن است باید بررسی شود که در 

کجا باید پایتخت را قرار دهیم.
احمد فاطمی نماینده مجلس شورای اسلامی در گفت و گو 
با ایلنــا، درباره طرح انتقال پایتخت که از ســوی رییس 
جمهور مطرح شده است، گفت: من طرح انتقال پایتخت 
را در حــال حاضــر رویاپردازانه می بینم خوب اســت که 
برنامه ای برای آینده در درازمدت داشته باشیم اما در این 
موضوع مهم ترین نکته مکان یابی آن اســت؛ باید بررسی 
شــود که در کجا پایتخت را قــرار دهیم وقتی می گوییم 
پایتخت انتقال پیدا کند در حقیقت این یک مفهوم مجمل 

و گنگ است.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس ادامه داد: در واقع در 
این موضوع ابهامات زیادی وجود دارد، انتقال پایتخت به 
معنی انتقال ســازمان ها و ساختمان های اداری است؟ یا 
ســاختمان های مرکزی وزارتخانه ها یا قرار است به لحاظ 
سیاســی هم پایتخت تغییر کند؟ یعنی در واقع ساختار 
سیاســی پایتخت قرار است به جای دیگری منتقل شود؟ 
آیا این اقدام اساسا امکان پذیر است؟ باید بررسی شود که 

آیا در دنیا این امر موفق بوده است یا خیر؟
این نماینده مجلس تصریح کرد: این ها ســوالات مهمی 
اســت که در ذهن ما متبادر می شود اینکه ما برای آینده 
و برای کلانشــهری مانند تهران برنامــه ریزی کنیم تا از 
ترافیک و آلودگی هوا و انواع چالش های اساســی رهایی 
پیدا کند یک کار بســیار پسندیده اســت اما اینکه ما تا 
چه میزان قرار است با واقعیت های میدانی سازگار باشیم، 
یــک بحث مهم دیگری اســت. از این جهت لازم اســت 
که همه ابعاد این طرح ســنجیده شود و ببینیم که مراد 
آقای رییس جمهور از این موضوع چیســت و یا طرفداران 
انتقال پایتخت چه کســانی هستند و این کار چقدر طول 
می کشــد؟ آیا کار کارشناســی در این زمینه انجام شده 

است؟ آیا مطالعات کارشناسی انجام شده است؟
فاطمی در پاسخ به این سوال که فکر می کنید چه مناطقی 
می تواند در این برنامه محتمل باشــد آیا نزدیکی به دریا 
هــم می تواند عامــل موثری در انتخاب باشــد، گفت: در 
گذشــته مطرح شده بود که به سمت سمنان بروند یعنی 
شهری که نزدیک به تهران باشد یا حتی به سمت جنوب 
و جنــوب غربی تهران و یا بین قم و تهران هم مطرح بود 
که می تواند محتمل باشــد یا بین تهران و سمنان چرا که 
مــا جای دیگری را نداریم در شــمال که با کمبود زمین 
مواجه هستیم در سمت کرج که راهی وجود ندارد و اشباع 
شــده اســت. جایی که خالی می ماند و ما امکاناتی داریم 
جنوب غرب تهران، جنوب تهران و جنوب شــرق تهران 
اســت. یعنی فقط این سه منطقه را داریم که برای انتقال 

پایتخت شاید بتوانیم به آن فکر کنیم.
وی دربــاره پیامدهــای اجتماعــی و فرهنگی که ممکن 
اســت انتقال پایتخت به سایر مناطق داشته باشد، گفت: 
بالاخره درصورتی که مجلس با این طرح موافقت کند، این 
طرح تاثیرات شــگرفی خواهد داشت. انتقال پایتخت یک 
مقوله مهم است و برای هر کشوری مهم است. ترکیه یک 
پایتخت سیاســی دارد و یک پایتخت اداری و اقتصادی. 
بنابراین چنین مصادیقی در دنیا وجود دارد ممکن اســت 
تهران پایتخت سیاســی باشــد اما پایتخت اداری یعنی 
ســازمان ها و وزارت خانه و مراکز ادارات به شهر دیگری 
منتقل شود. اما نمی توانیم پایتخت سیاسی را عوض کنیم 
پایتخت سیاســی به اسم تهران ثبت شده است و در هیچ 

کشوری پایتخت سیاسی را تغییر نمی دهند.
 پایتخت اداری ممکن است تغییر پیدا کند چیزی که در 

استانبول و آنکارا می بینیم.
ایــن نماینده مجلس درباره اینکه مشــارکت مردمی چه 
تاثیری می تواند داشــته باشد، گفت: مردم یک ضلع مهم 
در این موضوع هســتند بالاخره با این کار روی همه ابعاد 
زندگی مــردم اثر می گذارید روی قیمت مســکن، زمین 

ترافیک، هوا کار و زندگی مردم.
بخشی از مردم کارمند همین ادارات و نهادها هستند و اگر 
قرار باشد جابجا شوند یک چالش اجتماعی ایجاد می شود.

مجلس

و  زنان  امور  در  رئیس جمهــور  معاون 
خانواده گفت: تصمیماتی مانند کلینیک 
تــرک بی حجابی و اعــان آن ها در 
جنگ  هدف  با  مختلف  زمانی  بازه های 
روانی و نگاه داشتن دست بالا در فضای 
مطرح  نهادها  این  از ســوی  رسانه ای 
می شــود وگرنه گستردگی و فراگیری 

قابل توجهی ندارند.
زهــرا بهروزآذر در گفت وگو بــا ایلنا، درباره 
طــرح موضوع کلینیک تــرک بی حجابی از 
ســوی برخی جریان ها و ارتباط دادن آن با 
دولت چهاردهم گفــت: باید تأکید کنم که 
موضوع »کلینیک ترک بی حجابی« اساســاً 
هیچ گونه مصوبه، بودجه یا برنامه ای از سوی 
دولت فعلی یا نهادهای وابسته به آن نداشته 

است.
ارتباطی میان دولت و طرح »کلینیک 

ترک بی حجابی« نیست
وی با تاکید بر اینکه موضوع »کلینیک ترک 
بی حجابی« اولین بار از طریق برخی رسانه ها 
مطرح شد و حتی برای ما نیز تعجب آور بود، 
اظهار داشــت: بلافاصله پس از انتشــار این 
شایعه، از ســتاد مرکزی و متولیان فرهنگی 
دولت ســؤال کردیم و مشخص شد که این 
موضوع کاملًا بی اســاس است. در جلسه روز 
یکشــنبه دو هفته گذشته دولت نیز، وزرای 
کشور و فرهنگ و ارشاد اسلامی رسماً تأیید 
کردند که هیچ گونه ارتباط یا نســبتی میان 

دولت و این طرح وجود ندارد. 
معــاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
درباره اهداف انتســاب این موضوع به دولت 
تصریح کرد:  واقعاً نمی توان پاسخ دقیقی به 
این ســؤال داد، زیرا مشخص نیست یا بهتر 
بگویم من الان اطلاعات دقیقی ندارم که چه 
جریان ها یا افرادی و با چه اهدافی این موضوع 
را مطرح کرده اند اما این احتمال وجود دارد 
که برخی افراد یا گروه ها قصد داشته باشند 

با طرح این گونه مســائل، جایگاه دولت را در 
افکارعمومی تضعیف، اعتماد مردم را کاهش 

دهند و امید مردم را ناامید کنند.
۲۷ دستگاه در موضوع حجاب بودجه 

دریافت می کنند
بهروزآذر با بیان اینکه باید توجه داشــت که 
موضوع مربوط به حجاب و عفاف در سال های 
گذشته در میان وظایف ۲۷ دستگاه دولتی 
و حاکمیتی بوده اســت، خاطرنشــان کرد: 
این دســتگاه ها به تبع فلسفه وجودی شان 
بودجه هایی دریافت می کنند و لزوما نیز بابت 
این بودجه ها به دولت یا مجلس پاسخگویی 

مستقیم و غیرمستقیم ندارند.
وی ادامــه داد: نتیجه ایــن واگرایی هم این 
می شــود که موضوعاتی مثــل کلینیک یا 
محافل ترک بی حجابی مطرح می شوند که 
به جز بار روانــی منفی برای جامعه و ایجاد 
شکاف و دوگانگی میان مجموعه حاکمیت و 

مردم هیچ نتیجه دیگری ندارد. 
به گفته ایــن عضو دولــت چهاردهم، این 
تصمیمات و اعــلان آن ها در بازه های زمانی 
مختلف با هدف جنگ روانی و نگاه داشــتن 
دست بالا در فضای رســانه ای از سوی این 
نهادها مطرح می شــود وگرنه گستردگی و 
فراگیری قابل توجهی ندارد و در هیچ بخشی 
از نظام تصمیم ســازی و تصمیم گیری حوزه 

فرهنگ کشور جایگاهی ندارند.
بهروزآذر طرح مســائل اینچنینی را موجب 
ایجاد یــک نگرانی عمومی دانســت و ابراز 
داشــت: عده ای از شــهروندان، به خصوص 
آن ها که به آقای پزشکیان رأی داده اند نگران 
هستند که رویکرد فرهنگی و اجتماعی دولت 
مطابق با گفتمان رئیس جمهور، که حجاب 
را موضوعی فرهنگــی می داند، به طور کامل 
پذیرفته نشده باشــد و یا در ۱۰۰ روزی که 
از استقرار دولت گذشته است، اجرایی نشده 

باشد. 

هیچ طرحی که مغایر با کرامت 
انسانی اجرا نخواهد شد

وی افزود: این نگرانی طبیعی اســت و حق 
مردم است که نسبت به این موضوع حساس 
باشــند. ما ضمن تأکید مجدد بر اینکه هیچ 
نســبتی با این طرح نداشــته و نداریم، به 
مردم اطمینان می دهیم کــه هرگونه اقدام 
یا سیاســتی در حوزه فرهنگی، با رویکردی 
دقیق، مبتنی بر کرامت انسانی و محترمانه 

طراحی و اجرا خواهد شد. 
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با 
تاکید بر اینکه استفاده از واژگان و مفاهیمی 
که معمولاً در حوزه سوءمصرف مواد مخدر یا 
برای درمان اختلالات روانشناختی استفاده 
می شــود، مانند »ترک« یا »کلینیک«، در 
این حوزه نه تنها اشــتباه است بلکه موجب 
ایجاد حساســیت های اجتماعی و آسیب به 
وحدت ملی می شود، بیان کرد: به مردم ایران 
اطمینان می دهم که دولت صدای نگرانی های 
مردم را می شنود و اطمینان می دهم که هیچ 
طرحی که مغایر با کرامت انسانی و رویکرد 
فرهنگی دولت باشد، از سوی دولت به اجرا 
در نخواهد آمد. وظیفه ما ایجاد فضایی امن، 
محترمانــه و منطبق بــا آموزه های دینی و 

فرهنگی برای همه مردم است.
تاش برای تصویب لایحه تامین 

امنیت زنان با کمترین تغییر
بهروزآذر در پاســخ به سوالی درباره افزایش 
خشونت های خانگی علیه زنان و رایزنی های 
انجام شده برای بررسی لایحه تامین امنیت 
زنان در مجلس شــورای اسلامی هم یادآور 
شد: یکی از نخستین پیگیری هایی که پس از 
استقرار در دولت انجام دادم، تقاضا از مجلس 
شورای اسلامی برای به جریان افتادن لایحه 
تامین امنیت زنان بود. در درون دولت نیز به 
دنبال این هستیم که این لایحه با کمترین 
تغییر و با حفــظ چارچوب های کلیدی آن 

مورد توجه مجلس قــرار گیرد و به تصویب 
برســد. وی بــا تاکید بــر اینکه بــاور دارم 
کاستن از خشونت علیه زنان در محیط های 
خانوادگی و اجتماعــی نیازمند تلاش هایی 
وسیعی در سطوح مختلف است، عنوان کرد: 
قطعا این لایحه با توجه به ملاحظات حقوقی 
و قانونی ای که در نظر گرفته است، می تواند 
جنبه بازدارندگی داشــته باشد و از رنج های 
زنان آســیب دیده از خشونت بکاهد. در کنار 
این باید به تجربه هــای موفقی مانند طرح 
شــهر امن زنان که در دوره پیشین مدیریت 
شــهری در شــهرداری تهران با مشــارکت 
بخش های مختلف اجرایی شد و سازوکاری 
برای امن سازی و ایمن سازی فضاهای شهری 
برای تردد زنان و دختران در آن اندیشــیده 
شده بود اما متاسفانه در دوره کنونی مدیریت 
شهری به طور کامل کنار گذاشته شد، اشاره 
کنم. بــدون اقدامات چند وجهی از ســوی 
دولت، جامعــه مدنی و بخــش خصوصی، 
پیشــبرد این لایحه به تنهایی ممکن است 

کفایت نکند.
تذکر به همه استانداران برای به 

کارگیری زنان و جوانان
معــاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
درباره حضور زنان در عرصه مدیریتی دولت 
چهاردهــم نیز گفت: تلاش مــا در معاونت 
زنان این بوده است که بانوان شایسته دیده 
شوند و با توانمندی و شایستگی هایی که با 
وجود همه موانع تاکنون به دست آورده اند از 
موقعیت های مدیریتی متناسب با توان شان 

بهره مند شوند. 
بهروزآذر اضافه کرد: من در تمام جلساتی که 
برای بررسی استانداران پیشنهادی در هیأت 
وزیران صحبت کردم به تک تک استانداران 
در این باره تذکر دادم و موضوع به کارگیری 
زنان و جوانان در مناصب دولتی را به عنوان 
یک خواســت بنیادین از سوی دولت مطرح 
کــردم. این موضــوع را نیــز در گفت وگو با 
تک تک وزرای محترم مطرح کرده ام و همه 
اعضای هیأت وزیران و استانداران نیز در این 

مورد قول مساعد داده اند. 
وی با بیــان اینکه حضور بیش از ۴۰ زن در 
مناصب ارشد مدیریتی در ۱۰۰ روز نخست 
دولــت نیز به نظرم برآمــده از همین نگاه و 
رویکرد کلی در دولت و پذیرش آن از سوی 
مدیرانی اســت که منصوب می شوند، اظهار 
داشــت: علاوه بر این، بخش نامه ای که اخیراً 
معاون اول محترم ریاســت جمهوری صادر 
کردند، همه دستگاه ها را مکلف می کند تا در 
به کارگیری زنان در ساختارهای دولتی نظر 
معاونت زنان ریاســت جمهوری را استعلام 
کننــد. به گفته معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده، با توجــه به بانک اطلاعاتی 
مدونی کــه از زنان توانمنــد در بخش ها و 
حوزه هــای مختلف در معاونــت وجود دارد 
این انتظار را داریم که مجموعه رویه های در 
پیش گرفته شده به انتصاب زنان توانمند در 

مناصب ارشد مدیریتی کشور بیانجامد.

گفت:  الملل  بیــن  مســائل  تحلیلگر 
بازیگــران مختلف منافع خود را در این 
می بینند که پرونده هســته ای ایران را 
کاذب  عمدتاً  دغدغه های  و  بحران ها  به 

امنیتی ربط دهند. 
حشمت الله فلاحت پیشه در رابطه با عملکرد 
دستگاه دیپلماســی ایران در برابر فشار های 
بین المللی و صدور قطعنامه ی شورای حکام 
آژانــس بین المللی اتمی، تصریح کرد: به نظر 
می رســد که هــر آنچه در خصــوص برنامه 
هسته ای ایران در حال وقوع است، نتیجه یک 
رژیم سیاسی است و نه صرفاً یک رژیم حقوقی 
یا به عبارتی رژیم حقوقی سیاسی شده است. 
این موضوع به یک مسئله فراتر از بحث آژانس 
بین المللی انرژی اتمی تبدیل شده و به روابط 
سیاسی ایران با کشــورهای اروپایی و به ویژه 
ایالات متحده مرتبط شــده است. به همین 
دلیل، گزارش های آژانس نیز تحت تأثیر ابعاد 
سیاســی قرار گرفته و جنبه های سیاسی در 
آن ها وابسته به نوع اثر پذیری دبیرکل آژانس 

خودش را نمایان می کند.
احیای برجام فدای منافع 

واسطه ها شد
وی ادامــه داد: در حال حاضــر، وضعیت به 
گونه ای پیش رفته که برنامه هسته ای ایران، 
که می توانســت به یک رژیم حقوقی یا ابتکار 
سیاســی و حقوقــی موفق تبدیل شــود، به 
بحران های متعددی مرتبط شــده و به منافع 
بازیگران مختلف پیوند خورده اســت. دلیل 
اصلی این وضعیت به سیاســت های ایران در 
خصوص مذاکرات با ایالات متحده برمی گردد؛ 
زیــرا مذاکره با آمریکا برای ایران به نوعی تابو 
محســوب می شد و این کشــور، طرف اصلی 
اختلافات هســته ای بوده اســت. در نتیجه، 
واسطه هایی شکل گرفتند و در نهایت، احیای 

برجام به نفع منافع این واسطه ها فدا شد.
این استاد دانشــگاه با بیان اینکه پیش بینی 
می شد که موضوع هسته ای ایران به بحران های 
مختلف دچار شــود، گفت: بازیگران مختلف 
منافع خــود را در این می بیننــد که پرونده 
هسته ای ایران را به این بحران ها و دغدغه های 
عمدتاً کاذب امنیتی ربط دهند. به عنوان مثال، 
یکی از دلایل نارضایتی کشورهای اروپایی از 
مواضــع ایران در قبال جنگ اوکراین اســت. 
به علاوه، بازیگری چون اســرائیل که در زمان 
برجام و احیای آن نتوانســت پرونده هسته ای 
را به مسائل امنیتی و سیاسی خود ربط دهد، 
از این فرصت سوءاســتفاده کــرده و موضوع 
هســته ای را به عنوان بخشــی از اختلافات 

مربوط بــه ایران مطرح می کنــد. وی یادآور 
شد: متأسفانه، دیپلماسی جهانی در طول سه 
دهه اخیر، ضعیف ترین وضعیت خود را تجربه 
می کند و ما شــاهد بحران هایی از شرق آسیا 
تا مرزهای اروپا هستیم. بحران هایی که شامل 
تحرکات نظامی کره شمالی و حضور سربازان 
آن در خاک اروپا و استقرار موشک های آمریکا 
در خاک روســیه می شود و متأســفانه، این 
مسائل، موضوع هســته ای ایران را پیچیده تر 

کرده است.
نقش جنگ اوکراین 

در صدور قطعنامه علیه ایران
فلاحت پیشه با اشــاره به اینکه ایران موفق 
شده بود موضوع هســته ای را جدای از دیگر 
اختلافات بین المللــی پیگیری کند، تصریح 
کرد: اکنون این موضوع به بخشی از اختلافات 
بین المللی تبدیل شــده و به اعتقاد من، هم 
ایران و هم موضوع هسته ای، الان یک ارزش 
ثانویه ای در دنیا پیدا کرده  است. این وضعیت 
ممکن است حل این مسائل را با دشواری های 
بیشــتری مواجه کند. در چنین شــرایطی، 
کشورهای اروپایی در صدور قطعنامه ای علیه 
ایران، پیــش از اینکه به دنبــال دغدغه های 
امنیتی خود در موضوع هســته ای باشــند، 
نارضایتی خود از مســائل سیاسی مرتبط با 

جنگ اوکراین را مطرح می کنند.
استفاده از اختافات آمریکا و اروپا

بر سر اوکراین 
این تحلیل گر مســائل بین الملل در رابطه با 
تاثیر صدور قطعنامه شــورای حکام آژانس بر 
اقتصاد و تجــارت بین المللی ایران، بیان کرد: 
این قطعنامــه، به ویــژه از آن جهت که فنی 
نیست و جنبه سیاسی دارد، تأثیرات معناداری 
بر روابط ایران خواهد گذاشــت. قبل از صدور 
این قطعنامه، وزیر خارجه فرانسه به نمایندگی 
از طرف های آلمان، انگلیس و فرانســه اعلام 
کرد که تلاش هایی برای احیای دیپلماســی 
هسته ای انجام خواهد شد. این اعلامیه سیاسی 
فرانســه به نمایندگی از تروئیکا، نشان دهنده 
این است که اروپایی ها بیشتر به دنبال ارسال 
یک ســیگنال منفی به ایران و رفع اختلافات 
سیاســی، به ویژه در موضوع اوکراین، هستند.

وی افزود: در این راستا، مکانیسم ماشه، اگرچه 
تهدیدهایی را به همراه دارد، اما به نظر می رسد 
که هدف اصلی آن تحت فشار قرار دادن محور 
ادعایی در مورد ایران و روســیه باشــد و نه 
لزوماً موضوع هســته ای ایران. باب دیپلماسی 
همچنان باز است و هر چه اختلافات آمریکا و 
اروپا بر سر اوکراین افزایش یابد، ایران می تواند 

از این خلا بهره برداری کند. واقعاً جنگ اوکراین 
به مرحله خطرناکی رســیده و تغییر راهبرد 
هسته ای روســیه و حمله به عمق خاک این 
کشور با سلاح های آمریکایی، نشان دهنده این 
اســت که ایران می تواند اشتباهات گذشته را 
جبران کند. در گذشــته، ایران موضوع خود را 
فدای مسائل دیگران کرد، اما اکنون باید تلاش 
کند تا موقعیت خــود را از بحران های موجود 
بین روسیه و کشورهای اروپایی و آمریکا نجات 

دهد.
ایران دو مشوق اساسی برای حل 

اختافات به گروسی ارائه کرد
فلاحت پیشه با اشــاره به سرنوشت مذاکرات 
هســته ای، عنوان کرد: به نظر من، ایران تنها 
مشــوق های محدودی را به آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نشــان داده اســت، در حالی که 
طرف هــای اروپایی نشــان داده اند که دغدغه 
آن ها تنها به موضوع هسته ای محدود نیست. 
اگر دغدغه اروپایی ها فقط موضوع هســته ای 
بود، مشوق های هســته ای که ایران ارائه داده 
بود، کافی به نظر می رسید. اما صدور قطعنامه 
نشــان می دهد که برای اروپایی ها موضوعات 
فراتر از هســته ای نیز وجــود دارد. بنابراین، 
به نظر می رســد که ایران و اروپــا می توانند 
مذاکرات سیاســی را آغاز کننــد. اولین گام 
در ایــن گفت وگوها می تواند پایــان دادن به 
اختلاف نظرهایی باشد که به طور قابل توجهی بر 
روابط تأثیر منفی گذاشته است. همچنین، در 
برخی موارد، به نظر می رسد که این اختلافات 

به شکل نامناسبی بزرگنمایی شده اند.
روس ها مانعی 

برای تنش زادیی با غرب
این استاد دانشگاه در پاسخ به این پرسش که 
اگر مذاکرات شکست خورد می توانیم استراتژی 
جایگزینی داشته باشیم، گفت: من معتقدم که 

ایران درگیر موضوع اوکراین است و این بحران 
هیچ ارتباطی به منافع ملی کشــور ندارد. اگر 
کوچک تریــن ارتباطی با منافع ملی داشــت، 
اکنون باید ســوخو 3۵ و اس ۴۰۰ را در داخل 
کشــور مشــاهده می کردیم. اما وقتی که این 
موضوع مطرح نیست، نشان دهنده آن است که 
منافع ملی کشور فدای بازیگرانی می شود که 
هیچ سودی برای ایران ندارند. بنابراین، انتظار 
من از دولت آقای پزشکیان این بود که به طور 
واقعی منافع ملی کشور را در نظر بگیرد، اما این 
امر در دولت ایشــان محقق نشده و به همین 
دلیل، بار مشــکلات نیز بر دوش همین دولت 

قرار گرفته است.
وی ادامه داد: برای رفع این مســئله، نخستین 
گام ایــن اســت که ایــران به ســمت نوعی 
تنش زدایی با کشورهای اروپایی حرکت کند. 
این نکته بســیار مهم اســت که اگر ایران در 
تنش زدایی با اروپــا تعلل کند، روس ها همان 
حساسیت هایی را که نســبت به روابط ایران 
و آمریکا نشــان داده اند، به روابط ایران و اروپا 
نیز منتقــل خواهند کرد و خــود روس ها به 
مانع عمــده ای در تنش زدایی با کل مجموعه 
غرب تبدیل می شــوند. وی ادامه داد: مشاهده 
می کنیم که در موضوع ایران و آمریکا، فضای 
مانوری برای روسیه ایجاد شده است که عملًا 
آن ها را محق می داند تا در هرگونه تنش زدایی 
بین ایران و آمریکا دخالت کنند. اما وقتی ایران 
و آمریکا دچار تنش می شوند، روس ها ناپدید 
می شوند. در مقابل، هنگامی که ایران به سمت 
تنش زدایی حرکت می کند، روس ها بلافاصله 
نقش منفی ای ایفا می کنند. بنابراین، اگر ایران 
و اروپا نتوانند مناسبات خود را ترمیم کنند، این 
روس ها خواهند بود که در شرایط منفی حاضر 
خواهند بود و در شــرایط مثبت به عنوان یک 

مانع نقش آفرینی می کنند.

معاون رئیس جمهور در امور زنان:

دولت ارتباطی با »کلینیک ترک بی حجابی« ندارد

فلاحت پیشه مطرح کرد

تامین منافع بازیگران بین الملل با امنیتی سازی پرونده هسته ای ایران 


